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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Palkovics László, innovációért és technológiáért 
felelős miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mire számíthat a távhőszektor?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A  kormány  részéről  elfogadott  2030-ig  szóló  Nemzeti  Energiastratégiában  és  a  Klíma-  és
természetvédelmi Akciótervben, valamint az Országgyűlés részéről elfogadott, a klímavédelemről
szóló 2020. évi XLIV. törvényben kitűzött célok megvalósításának egyik kulcsfontosságú eleme a
távhőszektor fejlesztése. Ez jelenti egyrészt a szektor energiahatékonyságának fejlesztését, másrészt
a szektor mind több szereplőjének a 2012/27/EU irányelv 2. cikk 41.  pontja szerinti  „hatékony
távfűtéssé” történő  fejlesztését.  Utóbbihoz  nélkülözhetetlen  a  kapcsolt  energiatermelésnek  és  a
megújuló energiaforrások felhasználásának a széleskörű bővítése.

A 2007-2013. közötti és a 2014-2020. közötti fejlesztéspolitikai időszakban a távhőszektor számára
dedikáltan elérhető európai uniós fejlesztési források jelentős mértékben járultak, járulhattak volna
hozzá  a  fenti  célok  eléréséhez.  A  2007-2013.  közötti  időszakban  a  távhőszektor  számára
rendelkezésre  álló  fejlesztési  forrásoknak  a  felhasználása  maradéktalanul  megtörtént.  A szektor
szereplői  önállóan,  saját  jogon,  a  nemzeti  energiapolitikai  célokat  erősítő,  a  hatékony
energiafelhasználáshoz  hozzájáruló,  a  megújuló  energiaforrások  felhasználásának  bővülését
támogató fejlesztéseket valósítottak meg. Sajnálatos módon a 2014-2020. közötti időszakra ugyanez
már nem mondható el.

Egy 2020.  májusi  tájékoztató  alapján  2019.  novemberéhez  képest  15  db  távhős  projekt  hullott
vissza,  összességben  12,79 Mrd Ft  támogatási  összeggel.  Ugyanezen tájékoztatás  szerint  2020.
májusában csupán 2 db projekt  volt  zárás  alatt,  vagy lezárva,  mindössze  420 m Ft  támogatási
összeggel. Ez nem érte el az akkor rendelkezésre álló támogatási összeg 1%-át. Feltételezhetően
mindezek  eredménye  az,  hogy  a  Környezeti  és  Energiahatékonysági  Operatív  Program  éves



fejlesztési  keretének  megállapításáról  szóló  1084/2016.  (II.  29.)  Korm.  határozat  módosításáról
szóló  1476/2020.  (VIII.  7.)  Korm.  határozat  összességében  5,1  Mrd  Ft  támogatást  vont  el  a
távhőszektor fejlesztéseire lehetőséget biztosító KEHOP-5.3.1. és KEHOP-5.3.2. konstrukciókról.

Tisztelt Miniszter Úr!

A  2007-2013.  közötti  időszakhoz  képest  a  2014-2020.  közötti  időszakban  a  távhőszektor
fejlesztéseinek  megvalósítását  érintően  egyetlen  változás  történt:  az  Európai  Unió  vagy  más
nemzetközi  szervezet  felé  vállalt  kötelezettséggel  összefüggő,  a  2014–2020.  programozási
időszakban a Kormány által a nemzeti fejlesztési  miniszter hatáskörébe utalt,  a távhőszolgáltató
szektort  érintő,  energiahatékonyság  növelésére  és  a  megújuló  energiaforrások  alkalmazására
irányuló beruházások megvalósításáról szóló 158/2016. (VI. 13.) Korm. rendelet,  amely az NFP
Nemzeti Fejlesztési Programiroda Nonprofit Korlátolt Felelősségű Társaságot jelölt ki a fejlesztések
megvalósításáért felelős konzorciumok vezetőjének.

Mindezek alapján tisztelettel kérdezem az alábbiakat:

1.) Nem tartja aggasztónak, Miniszter úr, hogy a 2014-2020. közötti fejlesztéspolitikai időszaknak a
távhőszektor fejlesztésére rendelkezésre álló támogatási összegeinek csupán 1 %-a került lezárásra
2020. májusában? 

2.)  Mit  tesz a  Kormány,  illetve az Ön által  vezetett  minisztérium, a  forráselvonáson túl,  annak
érdekében,  hogy  a  távhőszektorban  tervezett,  támogatási  szerződéssel  rendelkező  fejlesztések
megvalósíthatók  legyenek,  támogatva  ezzel  a  nemzeti  energiastratégiai  célok  és  a  fenntartató
rezsicsökkentés megvalósítását? 

3.)  Hogyan  látja,  Miniszter  Úr,  az  NFP Nemzeti  Fejlesztési  Programiroda  Nonprofit  Korlátolt
Felelősségű  Társaság  kijelölése  hatékonyan  járult  hozzá  a  távhőszektor  számára  a  2014-2020.
közötti időszakban rendelkezésre álló fejlesztési források felhasználásához, a tervezett fejlesztések
megvalósításához? 

4.)  Utólag  visszatekintve  jó  döntés  volt  a  korábban  eredményesen  működő  végrehajtási
intézményrendszer átalakítása? 

5.) Figyelemmel a 2007-2013. közötti eredményekre, valamint a 2014-2020. közötti eredményekre
milyen végrehajtási intézményrendszerrel tervez a minisztérium a 2021-től induló fejlesztéspolitikai
időszak vonatkozásában a távhőszektort illetően? 

Megtisztelő válaszait ezúton is megköszönöm.

Budapest, 2020. augusztus 26.

Tisztelettel,

Schmuck Erzsébet

(LMP)
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